
سقوط طلای جهانی و ثبات دلار

طــای جهانی پیش از انتشــار آمارهای تورم در ایالات متحده، از ســطوح نزدیــک به رکورد بالا 
عقب نشــینی کرد.به گزارش ایســنا، قیمت جهانی طا امروز، سه شــنبه )۱۲ مارس( از نزدیک به 
بالاترین ســطح خود ریزش کــرد زیرا معامله گران برای گزارش تورم کلیــدی ایالات متحده آماده 
می شــوند که می تواند شفافیت بیشتری در مورد زمان شروع کاهش نرخ های بهره فدرال رزرو ارائه 
دهد.بهای هر اونس طا پس از ۹ جلسه متوالی افزایش، با ۰.۲ درصد کاهش به ۲۱۷۸ دلار و ۵۳ 
سنت رسید. شمش در روز جمعه به رکورد ۲۱۹۴ دلار و ۹۹ سنت رسید. قیمت طای آمریکا نیز با 
۰.۲ درصد کاهش به ۲۱۸۵ دلار رسید.دلار آمریکا امروز، سه شنبه به طور کلی ثابت ماند، در حالی 
که ین به دلیل افزایش انتظارات مبنی بر خروج بانک مرکزی ژاپن از نرخ های بهره منفی در اوایل 
هفته آینده، نزدیک به بالاترین حد یک ماهه ثابت ماند.ییپ جان رانگ، استراتژیست بازار IG گفت 
این امر پس از افزایش چشمگیر قیمت طا، به تنفس کوتاه مدت نیاز دارد. پیشرفت در تورم ایالات  
متحده در گزارش ماه ژانویه تا حدودی متوقف شده است اما به نظر می  رسد اظهارنظرهای بعدی 
سیاســت گذاران نشــان می دهد که آنها مایلند فراتر از آن به عنوان یک اتفاق نگاه کنند. یک دوره 
شگفت انگیز دیگر از داده های تورم داغ  تر از حد انتظار برای فوریه احتمالاً آن را به چالش می کشد 
که می تواند باعث کاهش قیمت طا در کوتاه مدت شــود.پیش بینی می شــود که گزارش شاخص 
قیمــت مصرف کننده ایالات متحده برای ماه فوریه، ۰.۴ درصد ماهانه افزایش یابد و نرخ ســالانه را 
در ۳.۱ درصد ثابت نگه دارد. تورم اصلی ۰.۳ درصد افزایش می یابد که نرخ ســالانه را به کمترین 
میزان از اوایل ســال ۲۰۲۱ یعنی ۳.۷ درصد کاهش می دهد.سایر داده های اقتصادی ایالات متحده 
در این هفته شــامل خرده فروشی، شاخص قیمت تولیدکننده، و اولین هفتگی ادعاهای بیکاری در 
روز پنجشنبه است. داده های هفته گذشته نشانه هایی از سرد شدن بازار کار ایالات متحده را نشان 
داد، در حالی که پاول، رئیس فدرال رزرو گفت که آنها تا کسب اعتماد لازم برای کاهش تورم برای 
کاهش نرخ بهره فاصله زیادی ندارند.بر اســاس برنامه احتمالی نرخ بهره LSEG، معامله گران در 
کاهش سه تا چهار ربع نرخ با احتمال ۷۰ درصد برای اولین بار در ماه ژوئن در ایالات متحده قیمت 
گذاری می کنند. نرخ های پایین تر جذابیت شمش های بدون بازده را افزایش می دهد.طبق گزارش 
رویترز، در بازار سایر فلزات ارزشمند، پاتین با ۰.۳ درصد کاهش به ۹۳۰ دلار در هر اونس، پالادیوم 

با ۰.۱ درصد کاهش به ۱۰۲۹ دلار و ۳۸ سنت و نقره با ۰.۱ درصد افزایش به ۲۴.۴۵ دلار رسید.

معــاون وزیر صنعت، معــدن و تجارت با بیان اینکه برای ایجاد ۲۱ شــهرک و 
ناحیه صنعتی تخصصی انرژی خورشیدی در هشت استان نیز برنامه ریزی شده، 
گفت: در راســتای تأمین برق پایدار بخش صنعت از ۱۲۷ نیروگاه خورشــیدی 
به ظرفیت ۱۹۰ هزار و ۳۸ کیلووات در شــهرک ها و نواحی صنعتی طی ســال 
۱۴۰۲ بهره برداری شــده است.فرشاد مقیمی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
شــهرک ها و نواحی صنعتی تخصصی انرژی خورشــیدی، بستر مورد نیاز برای 
استقرار واحدهای تولید برق مقیاس کوچک از منابع تجدید پذیر را فراهم کرده 
و این سیاست در راستای رفع چالش ها و ناترازی موجود در تولید و مصرف برق 
در کشور است.مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
همچنین گفت که احداث نیروگاه های خورشیدی در سقف سوله های واحدهای 
صنعتی، اراضی واگذار نشده در شهرک ها و نواحی موجود و احداث شهرک های 
صنعتی تخصصی خورشیدی در دستور کار قرار گرفته است.مقیمی با بیان اینکه 
در این راســتا اولین شهرک صنعتی تخصصی انرژی خورشیدی شال قزوین به 
وسعت ۷۸۵ هکتار و پیش بینی تولید ۲۲۰ مگاوات برق آغاز به کار کرد، گفت: 

بهره برداری از ۱۲۷ نیروگاه خورشیدی به ظرفیت ۱۹۰ هزار و ۳۸ کیلووات در 
شــهرک ها و نواحی صنعتی از دیگر اقدامات در راستای تأمین برق پایدار بخش 

صنعت از طریق توسعه انرژی های تجدید پذیر بوده است.
همچنین به گفته معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت برای ایجاد ۲۱ شهرک و 
ناحیه صنعتی تخصصی انرژی خورشــیدی در هشت استان قزوین، کرمان، یزد، 
کهگیلویه و بویراحمد، آذربایجان شــرقی، فارس، بوشهر و کردستان نیز برنامه 
ریزی شده است. همچنین احداث چهار شهرک و ناحیه صنعتی تخصصی انرژی 
خورشیدی در استان های قزوین و کرمان عملیاتی شده و ۱۱۵ زون خورشیدی 
در شــهرک ها و نواحی صنعتی موجود با وســعت ۵۱۳۷ هکتار جانمایی شده 
است که مجموعه این اقدامات نقش تاثیر گذاری در تامین برق پایدار واحدهای 
صنعتی و توسعه انرژیها تجدید پذیر دارد.گفتنی است شهرک های صنعتی عموما 
در فصل تابستان به دلیل محدودیت های تامین برق، با مشکل قطعی برق مواجه 
هســتند و به همین دلیل شهرک ها به دنبال راه های جایگزین برای تامین برق 

واحدهای صنعتی هستند.

نفت با تحولات خاورمیانه صعودی شد
قیمت نفت در معامات روز سه شنبه بازار آسیا تحت تاثیر تنش های ژئوپلیتیکی در خاورمیانه که همچنان نگران کننده مانده، افزایش یافت 
اما چشــم انداز بدبینانه تقاضا، رشــد قیمت را محدود کرد.به گزارش ایسنا، بهای معامات نفت برنت برای تحویل در ماه مه، ۲۶ سنت معادل 
۰.۳ درصد افزایش یافت و به ۸۲ دلار و ۴۷ سنت در هر بشکه رسید. بهای معامات نفت آمریکا برای تحویل در آوریل با ۱۷ سنت معادل ۰.۲ 
درصد افزایش، به ۷۸ دلار و ۱۰ سنت در ه ۱ ر بشکه رسید.هر چند جنگ غزه، باعث اختال قابل توجه در عرضه نفت نشده است اما نیروهای 
مسلح یمن از نوامبر گذشته، در همبستگی با مردم فلسطین، کشتی های مرتبط با شرکت های اسرائیلی در دریای سرخ و خلیج عدن را هدف 
حمله قرار داده اند.نیروهای آمریکایی و انگلیسی روز دوشنبه شهرهای بندر و شهرهای کوچک در غرب یمن را هدف حمات هوایی قرار دادند. 
نیروهای یمنی هم اعام کردند یک کشتی آمریکایی را در دریای سرخ، هدف حمات موشکی قرار دادند.اما عاملی که رشد قیمت نفت را محدود 
کرد، دورنمای تقاضای ضعیف تر و افزایش عرضه از سوی تولیدکنندگان خارج از اوپک بود.سرنا هوانگ، مدیر تحلیل منطقه آسیا اقیانوسیه در 

شرکت ورتکسا گفت: دورنمای تقاضای ضعیف و رشد عرضه غیراوپک، اجازه نمی دهد بازار در مقطع فعلی، خوش بینی چندانی داشته باشد.
آژانس بین المللی انرژی انتظار دارد عرضه نفت امسال به حدود ۱۰۳.۸ میلیون بشکه در روز رشد کند که تحت تاثیر رشد عرضه تولیدکنندگان 
خارج از اوپک پاس شامل آمریکا، برزیل و گویان خواهد بود.در این بین، واردات نفت به چین در دو ماه نخست امسال در مقایسه با مدت مشابه سال 
۲۰۲۳، افزایش یافت اما کمتر از ماه های قبل بود و روند کاهش خرید بزرگترین خریدار نفت جهان ادامه یافت.بر اساس گزارش رویترز، تحلیلگران 

بانکــی ANZ در  گــروه 
یادداشــتی نوشــتند: بازار 
ماهانه  گزارش های  منتظر 
بین المللی  آژانــس  اوپک، 
اطاعــات  اداره  و  انــرژی 
برای دریافت  آمریکا  انرژی 
از  برآوردهــا  جدیدتریــن 
وضعیت تقاضا و عرضه نفت 
است. هر چند بر این باوریم 
مذکور،  برآوردهــای  کــه 
تغییر چندانی پیدا نخواهند 
کرد اما هر گونــه بازبینی 
نگرانی هــای  صعــودی، 
پیرامون تقاضا را تســهیل 

خواهد کرد.
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ناوهای چین و روسیه برای برگزاری رزمایش مرکب کمربند امنیت دریایی ۲۰۲۴ در شمال اقیانوس هند وارد آب های سرزمینی ایران شدند.
به گزارش ایســنا، یگان های شناوری چین و روسیه برای شــرکت در رزمایش مرکب دریایی ایران چین و روسیه وارد آب های سرزمینی 
کشــورمان شدند.در این رزمایش، یگان های شناور و پروازی نیروهای دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران شامل ناوشکن های »جماران«، 
»دنا«، »بایندر«، ناوهای »گناوه«، »زره«، »سیرجان« و شناورهایی از نیروی دریایی سپاه پاسداران شامل ناو »شهید سلیمانی«، ناو »ابو مهدی 
المهندس«، ناو »شــهید محمودی« و »تندر« و همچنین ناوهای نیروی دریایی کشــورهای چین و روسیه که امروز وارد آب های سرزمینی 

جمهوری اسلامی ایران شدند، حضور دارند.

www.sobh-eqtesad.ir

ناوهای چین و روسیه وارد آب های سرزمینی ایران شدند

info@sobh-eqtesad.ir

پیش بینی کارشناسان از بازار 
سرمایه در سال آینده

بازار سرمایه در سال جاری نوسات مختلفی داشت و فراز و فرودهای بسیاری 
را تجربه کرد.  به گزارش ایسنا، با وجود اینکه در سال جاری شاهد کاهش 
شاخص کلی بورس بودیم، اما آمارها نشان می دهد طی ماه هایی همچون 
مرداد، دی و بهمن ماه امسال نه تنها شاخص کلی رشد داشته، بلکه سهام 
تعدادی از شرکت های فلزات اساسی، شیمیایی و پتروشیمی که نقش مهمی 
در اقتصاد کشور دارند افزایش داشته است، حال که به آخرین روزهای سال 
و شــروع سال جدید نزدیک می شویم نظر تعدادی از کارشناسان را درباره 
پیش بینی آنها درخصوص وضعیت بازار سرمایه در سال ۱۴۰۳ جویا شدیم.  
سوابق آماری نشان دهنده بهتر شدن وضعیت بورس است فردین آقابزرگی 
- کارشــناس بازار سرمایه - در گفت و گو با ایسنا با اشاره به پیشی گرفتن 
شــاخص کلی بورس در پنج سال منتهی به ســال ۹۹، بیان کرد: در سال 
۹۹ و تقریبا تا اواسط مرداد ماه ۹۹ شاهد بالاترین میزان سوددهی در بازار 
ســرمایه و شرکت ها و صندوق های سرمایه گذاری بودیم.  وی با اشاره به 
اینکه آمارها نشان می دهد از مرداد ماه ۹۹ به مدت سه سال شاهد کاهش 
میزان سوددهی بودیم، یادآور شد: میزان سود بورس در این مدت فقط ۱۰ 
درصد بوده اســت. آقابزرگی ادامه داد: با وجود اینکه آمارهای موجود فقط 
می توانند پایه ای برای پیش بینی های آینده باشند اما به نظر می رسد این 
سوابق آماری می تواند نشان دهنده بهتر شدن وضعیت بورس در سال جدید 
باشد.  به گفته این کارشناس بورس، عوامل خارجی نیز می تواند در افزایش 
و بهبود شاخص کلی بورس کشور تاثیر بگذارد، اما عوامل خارجی که شامل 
اقتصاد چین و هند هســتند در حال حاضر محاســبه شده و تغییر خاصی 
ندارد تا قیمت نفت را بالا ببرد، البته وقوع جنگ ها در جهان و شــرایطی 
مانند آن نیز روی تغییرات بازار ســرمایه تاثیر می گذارد.  با ادامه سیاست 
های انقباضی دولت و بانک مرکزی، شرایط بورس بهتر نمی شود همچنین 
حمید میرمعینی - کارشناس بورس - در گفت و گو با ایسنا بازار سرمایه را 
موتور اقتصاد هر کشور عنوان کرد و گفت: در کشورهای پیشرفته تغییرات 
بازار سرمایه در اقتصاد تاثیرگذار است و نتیجه تنگاتنگی با اقتصاد دارد اما 
در ایران این گونه نیســت.  وی با بیان اینکه متاسفانه جایگاه بازار سرمایه 
در نزد مســئولان باارزش تلقی نمی شود، ادامه داد: در کشور ما بازار بورس 
تحت تاثیر اقتصاد و سیاست بوده و از جنبه تاثیرپذیری اش در اقتصاد کشور 
استفاده نشده است.   میرمعینی اضافه کرد: در صورتی حال بورس خوب می 
شود که اوضاع و احوال اقتصادی خوب باشد، البته به همان نسبت که عوامل 
کاذب زا مانند افزایش دلار نیمایی، ارز و تورم در وضعیت خوب یا بد اقتصاد 
تاثیر می گذارد این عوامل بر بازار سرمایه نیز تاثیرگذار است.  به گفته این 
کارشناس بورس، شرکت ها و صندوق های سرمایه گذاری بازار سرمایه نمی 
تواند به تنهایی افزایش بهره وری داشــته باشد.  وی افزود: اگر سباست ها 
تغییر کرده، جریان بازار ســرمایه را جذاب کند که نقدینگی به سمت بازار 
سرمایه برود، می توان امیدوار بود که وضعیت بورس در سال آینده بهتر شود 
اما احتمالش خیلی کم اســت و در واقع اگر سیاست های انقباضی دولت و 

بانک مرکزی ادامه یابد شرابط بورس بهبود نمی یابد.

تکمیل پروژه فیبرنوری 
شهرستان های استان تهران 

ظرف ۶ ماه آینده
وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات در دیدار با اســتاندار تهران ابزار امیدواری 
کرد که با همراهی فرمانداران و شهرداران در هفته دولت سال آینده جشن 
پوشــش کامل شبکه ارتباطی مبتنی بر فیبر نوری در شهرستان های استان 
تهران برگزار شود.به گزارش ایسنا، عیسی زارع پور در ادامه سلسله جلسات 
هفتگی با استانداران به منظور بررسی وضعیت شبکه ارتباطی استان و میزان 
پیشــرفت پروژه فیبر نوری منازل و کســب وکارها میزبان علیرضا فخاری، 
استاندار تهران بود.  وی در این دیدار پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها 
را مهم ترین پروژه ارتباطی کشور دانست و گفت: این پروژه زیر ساخت توسعه 
کشور و استان خواهد بود و با تکمیل آن چهره ارتباطات شهرها دچار تحول 
خواهد شد و اثرات آن را می توان در سایر حوزه ها مشاهده کرد.زارع پور افزود: 
اکنون دیگر این پروژه بر اساس قانون برنامه هفتم توسعه به یک تکلیف قانونی 
برای همه تبدیل  شده و وزارت ارتباطات بر اساس برنامه هفتم توسعه مکلف 
شده است که ۲۰ میلیون »اتصال« به فیبرنوری منازل و کسب وکارها را ایجاد 
کند و تا پایان برنامه هفتم نیز تمام ساختمان های کشور باید به فیبر نوری 
متصل شوند و این نیازمند همدلی و همراهی همه بخشهای کشور است.وزیر 
ارتباطات و فناوری اطاعات این پروژه را یک پروژه  امیدبخش خواند و تأکید 
کرد که با اتصال منازل و کســب و کارها به شــبکه ارتباطی مبتنی بر فیبر 
نوری و دسترسی مردم به سرعت های تا هزار مگابیت بر ثانیه می توان میزان 
رضایت مندی در جامعه را افزایش داد.وی با تأکید بر اینکه این پروژه می تواند 
چهره ارتباطات کشور و استان های کشور را متحول کند ابراز امیدواری کرد 
که استاندار تهران شخصاً در استان راهبری پروژه فیبر نوری منازل و کسب 
و کارها را بر عهده بگیرید و در جلسات هفتگی با فرمانداران و شهرداران، این 
پروژه را مدیریت و کنترل کند و زمینه را برای همراهی مدیران شهری به ویژه 
شهرداران فراهم کنید.زارع پور تاکید کرد: امیدواریم با همراهی فرمانداران و 
شهرداران و مدیران استان در هفته دولت سال آینده، جشن سبز شدن استان 
در حوزه ارتباطاتی از تکمیل پوشــش روستاهای بالای ۲۰ خانوار تا تکمیل 
پوشش شبکه ارتباطی مبتنی بر فیبرنوری برگزار شود و البته انتظار می رود 
در ۲۷ اردیبهشت که مصادف با روز جهانی ارتباطات است حداقل ۵۰ درصد 
این پروژه به ســرانجام رسیده باشــد.طبق اعام وزارت ارتباطات و فناوری 
اطاعات، در ادامه این جلسه نیز علیرضا فخاری-استاندار تهران- اظهار کرد: 
برای این کار بســیار مهم، اساسی و ارزشمند اگر هماهنگی های حداکثری 
داشته باشیم با کمترین هزینه های می توانیم کار را به خوبی پیش ببریم که 
این همراهی نیازمند اراده قوی و پای کار بودن است که بنده حتما این پروژه 
را به طور ویژه پیگیری و نظارت می کنم.استاندار تهران ادامه داد: فرمانداران 
ما مکلف هســتند نهایت هماهنگی و همراهــی را با پروژه فیبرنوری منازل 
و کســب و کارها داشته باشــند چون این یک پروژه ملی است. بنابراین اگر 
فرمانداری در مسیر این پروژه مانعی ایجاد کرده یا می کنند حتما به ما اطاع 
دهید.  گفتنی است در ابتدای این جلسه مرتضی رضایی، مدیر کل ارتباطات 
و فناوری اطاعات استان تهران گزارشی از وضعیت ارتباطی استان ارایه کرد.

گزیده خبر

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اعام کرد

برنامه ریزی برای ایجاد 21 شهرک صنعتی انرژی خورشیدی

برای دریافت نشان فتح؛

رییس جمهور به فرماندهان کل سپاه و ارتش تبریک گفت

آغاز جلسات دستمزد بدون 
اجماع بر سر رقم سبد معیشت 

کارگران

نگرانی از بابت تامین گوشت نداریم

مذاکرات دستمزد ۱۴۰۳ در حالی آغاز شده که تعیین رقم سبد معیشت کارگران در هاله ای از 
ابهام قرار دارد.گروه کارگری و کارفرمایی همچنان روی رقم ســبد معیشت اختاف نظر دارند و 
فاصله ۵ میلیون تومانی بین رقم سبد معیشتی که هر گروه استخراج کرده  وجود دارد.به گزارش 
ایســنا، روز گذشته جلسه شورای عالی کار با رویکرد بررسی دستمزد ۱۴۰۳ برگزار شد ولی به 
گفته مقامات کارگری هیچ توافقی روی رقم ســبد معیشــت خانوار کارگری حاصل نشد.گروه 
کارگری معتقد است سبد معیشت کارگران که مبنای تعیین افزایش مزد در مذاکرات دستمزد 

است باید بر مبنای نرخ گذاری عادلانه تعیین شود......

برخی تحولات بازار ارز خارج از اختیار 
بانک مرکزی است

فروش دانش بنیان ها به 51۷ هزار 
میلیارد تومان رسید

مدیر سامانه یکپارچه خودروها اعام کرد

آغاز ثبت نام ۹ مدل خودروی وارداتی
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گزیده خبر

در دیدار رییس رسانه ملی؛

سردار قاآنی: شعاع اثرگذاری 
»طوفان الاقصی« جهانی است

فرمانده نیروی قدس سپاه پاســداران انقلاب اسلامی گفت: هر چقدر ظرفیت های 
رســانه ای مان را توسعه دهیم، می توانیم موفق تر و اثرگذارتر ظاهر شویم.به گزارش 
خبرگزاری مهر، سردار »اسماعیل قاآنی« فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی در دیدار »پیمان جبلی« رئیس سازمان صدا و سیما، ضمن تبریک حلول 
ماه مبارک رمضان و قدردانی از تلاش رســانه ملی در پیشــبرد اهداف عالیه نظام 
به ویژه در تبیین مســائل فلسطین اظهار کرد: جغرافیای این حادثه بزرگ، غزه، اما 
شــعاع اثرگذاری اش، جهانی است. یک ویژگی مشخص عملیات طوفان الاقصی این 
بود که یک بار، همه کشــورها، چه دوست و چه دشمن، امتحان شدند.وی با اشاره 
به اینکه ســازمان صداوسیما، نقش مهمی در تبیین مسائل برای مردم دارد افزود: 
مردم فلســطین طی این ۸۰ ســال، همواره مورد هجمه قرار گرفته بودند و فقط 
دفاع می کردند اما به تدریج راه جنگیدن عزت مدارانه با دســت خالی را آموختند و 
همه این مفاهیم در واژه »مقاومت« گنجانده شــده است.سردار قاآنی افزود: شاهد 
آن بودیم که یک ظلم متراکم ۸۰ ســاله، طوفانی بــه راه انداخت و مقاومت مردم 
مثال زدنی شد و رژیم صهیونیستی غافلگیری مطلقی را در این عملیات تجربه کرد.

وی با بیان اینکه برادرانه در کنار جریان مقاومت هســتیم، اظهار کرد: هنر ما باید 
این باشــد که در ابعاد مختلف از ظرفیت هامان اســتفاده کنیم؛ رسانه ملی نیز در 
تبیین وضعیت جنگ، ترسیم شرایط غزه، امیدآفرینی و… می تواند نقش آفرینی کند.

فرمانده نیروی قدس ســپاه پاســداران عملیات طوفان الاقصی را نشانه ای بر تغییر 
آرایش قدرت در جهان دانســت و گفت: بهره برداری مفهومی در رسانه ملی از آنچه 
در غزه گذشــته حائز اهمیت اســت. در این میان شبهه افکنی های بسیاری هم رخ 
می دهد که تحلیل مســائل و رفع شبهات در رسانه ملی اثرگذار بوده و می تواند در 
ادامه مسیر نیز روشنگر باشد.وی افزود: هر چقدر ظرفیت های رسانه ای مان را توسعه 
دهیم، می توانیم موفق تر و اثرگذارتر ظاهر شویم.سردار قاآنی رسانه ملی را معیار و 
مبنایی برای روایت مسائل فلسطین دانست و گفت: امیدواریم صدای رسای رسانه 

ملی در حمایت از مردم مظلوم فلسطین در همه جهان شنیده شود.

محفل انس با قرآن در محضر 
رهبر معظم انقلاب اسلامی آغاز 

شد

محفل انس با قرآن کریم در محضر رهبر معظم انقاب اســامی در حسینیه امام 
خمینی)ره( آغاز شد.به گزارش خبرگزاری مهر، محفل انس با قرآن کریم با حضور 
شماری از قاریان و استادان ممتاز و فعالان قرآنی، دقایقی پیش در محضر حضرت 
آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقاب اســامی در حســینیه امام خمینی )ره( آغاز 
شد.این مراسم هم اکنون به صورت زنده از شبکه قرآن و معارف سیما پخش می شود.

عملکرد و دستاوردهای سپاه در سال ۱۴۰۲ تشریح شد

برای دریافت نشان فتح؛

رییس جمهور به فرماندهان کل سپاه و ارتش تبریک گفت

سخنگوی سپاه اعطای نشــان فتح از سوی فرمانده معظم کل قوا 
به سرلشکر حسین ســلامی را موهبتی بزرگ برای سپاه توصیف 
کرد و گفت: در ســال ۱۴۰۲ در حوزه  تقویت بنیه دفاعی و قدرت 
بازدارندگی کشــور در نیروهای زمینی، دریایی و هوافضای سپاه و 
دیگر عرصه های ماموریتی پیشرفت ها و دستاوردهای خوبی حاصل 
شده اســت و به فضل الهی این مسیر قدرتمندتر از گذشته تداوم 
خواهد یافت.به گزارش ایســنا به نقل از سپاه نیوز، سردار سرتیپ 
پاســدار رمضان شریف، سخنگو و مسئول روابط عمومی کل سپاه، 
با تبریک فرارســیدن ماه مبارک رمضان و توفیــق بهره مندی از 
فیوضات معنوی و نورانی این ماه پرخیر و برکت و همچنین آرزوی 
پیروزی و رهایی ملت فلســطین به ویژه مردم مظلوم و مقاوم غزه 
از ظلم و جنایات وحشــیانه رژیم صهیونیستی، در این ماه شریف؛ 
در گفت وگویی عملکرد و دستاوردهای عمده سپاه در سال۱۴۰۲ 
را تشریح کرد.سردار شــریف در ابتدا اهدای نشان درجه یک فتح 
از سوی فرمانده معظم کل قوا )مدظله العالی( به سرلشکر حسین 
سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را موهبتی بزرگ 
برای سپاه و پاســداران انقلاب توصیف و اظهار کرد: خدای بزرگ 
را شــاکریم که در روزهای پایانی ســال ۱۴۰۲ این نهاد انقلابی و 
مردمــی از رضایتمنــدی ولی امر مســلمین و فرمانده معظم کل 
قوا بهره مند و سرلشــکر ســلامی فرمانده مومــن، بصیر، جهادی 
، انقلابی،شجاع، دانشــمند ،خردمند و دوراندیش سپاه مفتخر به 
دریافت این نشان گردید.وی تاکید کرد: بی تردید این مدال افتخار 
که بــه پاس قدردانی از مجاهدت مخلصانــه و نقش آفرینی موثر 
سرلشــکر ســلامی در ارتقای توان و آمادگی های رزم سپاه برای 
مقابله با تهدیدات و کمک به عمق بخشی داخلی و خارجی انقلاب 
اعطا شده اســت ، محصول فرماندهی و مدیریت مطلوب ایشان و 
تلاش های مجاهدانه و شبانه روزی یکایک پاسداران رشید انقلاب 
در میدان ماموریت های محوله است و به فضل الهی پشتوانه نقش 
آفرینی های آینده در عرصه های پاســخ به نیازهای انقلاب و کشور 
قرار خواهد گرفت.ســخنگوی ســپاه اعطای نشــان فتح از سوی 
فرمانده معظم کل قوا به سرلشــکر حســین ســلامی را موهبتی 
بزرگ برای ســپاه توصیف کرد و گفت: در ســال ۱۴۰۲ در حوزه  
تقویت بنیه دفاعی و قدرت بازدارندگی کشــور در نیروهای زمینی 
، دریایی و هوافضای سپاه و دیگر عرصه های ماموریتی پیشرفت ها 
و دستاوردهای خوبی حاصل شده است و به فضل الهی این مسیر 
قدرتمندتر از گذشــته تداوم خواهد یافت.سردار شریف در تشریح 
عملکرد، اقدامات و دســتاوردهای عمده سپاه در سالی که گذشت 
اظهار کرد: پیشرفت های قابل توجهی در زمینه تقویت بنیه دفاعی 
کشــور در نیروهای زمینی، دریایی و هوافضای سپاه محقق شده 
است و به ویژه در حوزه آموزش، اشراف اطلاعاتی، الحاق تجهیزات 
جدید و تقویت قدرت بازدارندگی کشور دستاوردهای بسیار خوبی 
را شــاهد بوده ایم.وی افزود: نیروی دریایی سپاه در سال جاری ۶ 
نوبت الحاق تجهیزات و توانمندی های تخصصی و راهبردی شامل 
شــناورها، موشک ها، پهپادها و سایر تجهیزات، ادوات و سلاح های 

پیشرفته مورد نیاز داشته است. در این زمینه از نظر کمی و کیفی 
نســبت به گذشته با ارتقاء و رشــد بهتری مواجه شده ایم و دست 
نیروی دریایی سپاه با ورود شناورهای بزرگتر که قابلیت دریانوردی 
بیشتری دارند، برای حفاظت از منافع کشور بلندتر شده و در حال 
حاضر قادریم از مسافت های دور نیز از منافع ملی کشور دفاع کنیم.

رونمایی موشک های هایپرسونیک و پرتاب موفقیت آمیز دو ماهواره 
سخنگوی ســپاه با تاکید بر ادامه داشتن روند پیشرفت کنونی در 
سپاه و ساخت و الحاق تجهیزات جدید، گفت: در نیروی هوافضای 
ســپاه نیز همین روند رو به پیشرفت ادامه دارد و شاهد رونمایی از 
موشک های جدیدی از جمله موشک هایپرسونیک فتاح ۱ با حضور 
رئیس جمهور و پرتاب موفقیت آمیز دو نوبت ماهواره »نور ۳« و نیز 
»ماهواره ثریا با پرتابگر قائم ۱۰۰« در سال ۱۴۰۲ بودیم که بخشی 
از پیشرفت های حاصل شده است.سردار شریف همچنین به بازدید 
حدود دو ساعته مقام معظم رهبری از نمایشگاه هوافضا سپاه اشاره 
کرد و ادامه داد:  رهبر معظم انقلاب در جریان این بازدید از نزدیک 
شاهد مهمترین دستاوردهای سپاه بودند و از پیشرفت ها به ویژه در 
زمینه موشکی، پهپادی، پدافندی و راداری اظهار رضایت کردند. در 
این بازدید از موشک هایپرسونیک فتاح ۲، سامانه پدافندی متحرک 
مهران و سامانه ارتقاء یافته ۹ دی در حضور معظم له رونمایی شد. 
همچنین لازم به تاکید است که در سال های آتی شاهد تجهیزات 
پیشرفته تری در نیروی هوا فضای سپاه خواهیم بود.مسئول روابط 
عمومی ســپاه در ادامه به تجهیزات و امکانات جدید و ویژه نیروی 
زمینی سپاه در راستای چابک ســازی نیروهای رزمی اشاره کرد و 
گفت: در سال جاری برای اولین بار جابه جایی به هنگام نیروهای 
رزمی با هلی برن و رعایت نکات ایمنی لازم در مسافت های طولانی 
انجام شــد و توانستیم در چندین نوبت، نیروهای رزمی را از عمق 
کشــور به نقاط مرزی و ســاحلی منتقل کنیم و در همین فرآیند 
عملیات های شبانه گوناگونی در حجم بالا تمرین شد.هدف قراردادن 
مقرهای موساد و برخی گروهک های تروریستی در کردستان عراق 
و حلب وی با تاکید بر نقش بســزای نیروی زمینی سپاه در ایجاد 
امنیت پایدار در مناطق شــمال غرب و جنوب شرق کشور، عنوان 
کرد: در این عرصه تعداد زیادی از گروهک های تروریستی که قصد 
نفوذ، اخلال و ایجاد ناامنی در نقاط مرزی و عمق کشــور داشتند، 
توســط نیروی زمینی سپاه دســتگیر و یا زیر ضربه قرار گرفتند.

ســخنگوی ســپاه خاطرنشــان کرد: اقدامات نیروی زمینی سپاه 
در این عرصه با کمک ســازمان اطلاعات ســپاه و اشراف داخلی و 
خارجی آن ها انجام شده است که بیانگر توانایی بالا در تامین امنیت 
کشور و ضربه به دشمنانی که قصد ایجاد ناامنی داشتند، می باشد.

ســردار شریف افزود: در حوزه مقابله با تهدیدات تروریستی نیروی 
هوافضای سپاه نیز با هماهنگی های متعارف و هشدارهای لازم دو 
عملیات برون مرزی را انجام داد که در قالب آن مقرهای موساد در 
اقلیم کردســتان و گروهک های تروریستی در حلب سوریه که در 
داخل کشــورمان ایجاد ناامنی کرده بودند، مــورد هدف قرار داده 
شد.سخنگوی ســپاه با بیان اینکه در حوزه تحقیقات سپاه شاهد 

رونمایی از طرح ها و پروژه های مختلفی برای همه نیروهای سپاه در 
سال جاری بودیم، گفت: در زمینه تربیت نیروی انسانی و کادر سپاه 
نیز پیشرفت های منحصر به فردی در دانشگاه تربیت پاسداری امام 
حسین)ع(، دانشگاه جامع امام حسین )ع( و دانشگاه علوم پزشکی 
بقیه الله )عج( را شــاهد بودیم به گونه ای  که دانشــگاه جامع امام 
حسین پس از دانشگاه تهران، رتبه دوم دانشگاه های برتر در کشور 
را به دســت آورد. کسب این رتبه یکی از افتخارات بزرگ مجموعه 
مدیریتی و فرماندهی دانشــگاه جامع، اساتید و دانش پژوهان این 
دانشــگاه است که مورد توجه بســیاری قرار گرفت.وی با اشاره به 
مجموعه اقدامات ســپاه درحوزه ســازندگی و پاســخ به نیازهای 
کشور، خاطرنشان کرد: در سال گذشته شاهد افتتاح چندین طرح 
ملی بودیم که با حضور رئیس جمهور یا فرمانده کل ســپاه مورد 
بهره برداری قرار گرفت. در حال حاضر بیش از ۱۶۵ پروژه در سطح 
ملی توســط قرارگاه خاتم الانبیاء در حال اجراست که تعداد قابل 
توجهی از آن ها در سال جاری به بهره برداری رسید. از سوی دیگر 
عمده تمرکز قرارگاه نیز در ســال گذشته بر روی نیازمندهای آنی 
و فوری کشور به ویژه در زمینه آب )آب آشامیدنی، آب کشاورزی 
و آب صنعتی( بوده است.آبرســانی و تامیــن آب پایدار در مناطق 
مختلف کشــور در اولویت طرح های سپاه سردار شریف اعلام کرد: 
طرح های بزرگی مانند غدیر، آبرسانی به خوزستان، آب همدان هم 
از جملــه طرح هایی بود که در دســتور کار قرار گرفت و بحمدالله 
انجام شد. همچنین پروژه های آبرسانی و تامین آب پایدار در تعداد 
بسیار زیادی از روستاهای کشور در همه استان ها و در قالب قرارگاه 
امام حسن مجتبی )ع( و قرارگاه جهادسازندگی و محرومیت زدایی 
سپاه انجام شد که در کنار و یا مکمل طرح های بزرگ و پروژه های 
ملی قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء شــاهد پیشرفت های خوبی 

بوده ایم.به گفته سخنگوی ســپاه، برپایی بیمارستان صحرایی در 
نقاط پرجمعیت و کم برخوردار کشور مانند سیستان و بلوچستان، 
هرمزگان، جنوب کرمان، خراسان جنوبی و از جمله دستاوردهای 
ســپاه در زمینه ارائه خدمات بهداشتی و درمانی به مردم است که 
بهداری رزمی ســپاه در نیروی زمینی و دریایی و معاونت بهداشت 
و درمان ســپاه در آن نقش آفرینی و مشــارکت داشــته اند.وی با 
اشــاره به وقوع سیل در سیستان و بلوچســتان، گفت: در زمینه 
کمک به آســیب دیدگان حوادث و بلایای طبیعی نیز شاهد انجام 
اقدامات خوبی بوده ایم، به عنــوان مثال هم اکنون نیروی زمینی، 
نیروی دریایی و قرارگاه سازندگی و قرارگاه محرومیت زدایی سپاه 
در لبیک به توصیه های مقام معظــم رهبری و تاکید فرمانده کل 
مشغول خدمت رسانی به سیل زدگان سیستان و بلوچستان هستند. 
امیدواریم آلام مردم گرفتار در این سیل تسکین پیدا کرده و اسکان 
محکم تر و مطمئن تری برای آن ها احداث و فراهم شــود تا کمتر 
شــاهد خســارت ها و تخریب های این چنینی باشیم.سردار شریف 
در ادامــه به مجموعه اقدامات ســپاه درحوزه فرهنگی و اجتماعی 
اشاره کرد و افزود: در راستای ترویج ارزش های دفاع مقدس و تفکر 
فرهنگ بســیجی در مجموعه ســپاه اقدامات بسیار خوبی توسط 
سازمان بسیج مستضعفین، معاونت های فرهنگی و نیز مجموعه های 
منتســب انجام شده است. همچنین در حوزه نمایندگی ولی فقیه 
که مســئولیت  های آموزش عقیدتی، سیاســی و ترویج فرهنگ و 
ارزش های دینی و انقلابی و بســط معنویت و اخلاق اســلامی در 
سپاه و بســیج را عهده دار است. شاهد پیشرفت های خوبی در این 
زمینه ها بوده ایم. از سوی دیگر کتاب های پژوهشی بسیار خوبی در 
پژوهشــگاه و دانشگاه منتسب به حوزه نمایندگی ولی فقیه در قم 

تألیف و منتشر شده است.

رییس جمهور در پیام های جداگانه ای اعطای »نشــان فتح« از سوی 
مقام معظم رهبری به فرماندهان ســپاه پاســداران انقاب اسامی 
و ارتش جمهوری اســامی ایران را به آنها تبریک گفت.به گزارش 
خبرگزاری مهر، حجت الاسام سید ابراهیم رییسی، رییس جمهور 
در پیام های جداگانه ای با تبریک اعطای نشــان فتح از سوی رهبر 
معظم انقاب اســامی به سردار سرلشــکر حسین سامی و سردار 
سرلشــکر عبدالرحیم موسوی، اعطای این نشان را نمادی از رضایت 
و خرسندی معظم له از مجاهدت های ایشان دانست که توانسته اند با 
حضور فرزندان رشید ملت سرافراز ایران در این نهاد مردمی، در همه 
زمینه های نظامی، عملیاتی، اطاعاتی و پیشرفت و اعتای کشور و 
همچنین خدمت رسانی به مردم عزیز کشورمان در برهه های حساس 
به خوبی بدرخشــند و همچون خاری در چشم دشمنان باشند.متن 

پیام های رییس جمهور به شرح زیر است؛
بسم الله الرحمن الرحیم سردار سرلشکر پاسدار جناب آقای حسین 
سامی فرمانده محترم سپاه پاسداران انقاب اسامی سام علیکم 
اعطای نشــان پرافتخار فتح از ســوی مقام معظم رهبری )مدظله 
العالــی( به جنابعالی که بیانگر لیاقت، شایســتگی و مجاهدت های 
آن برادر گرامی در فرماندهی ســپاه پاســداران انقاب اســامی و 
ارتقای توان دفاعی و رزمــی و قدرت بازدارندگی آن و نقش آفرینی 
در صیانت از ارزش های والای انقاب اســامی و دفاع از اســتقال 
و امنیت کشور است، صمیمانه تبریک و تهنیت می گویم.بی تردید، 
این نشــان ارزنده، نمادی آشــکار از رضایت و خرسندی معظم له از 
مجاهدت های سپاه پاسداران با مدیریت جهادی جنابعالی است که با 
حضور فرزندان رشید ملت سرافراز ایران در این نهاد مردمی، توانسته 
در همه زمینه های نظامی، عملیاتی، اطاعاتی و پیشرفت و اعتای 
کشور و همچنین خدمت رسانی به مردم عزیز کشورمان در برهه های 
حساس به خوبی بدرخشد و همچون خاری در چشم دشمنان باشد.

از پروردگار مهربان، ســعادت و سامت و دوام توفیق جنابعالی را در 
انجام رســالت و مأموریت های خطیر محوله، تحت فرماندهی معظم 
کل قوا، مســالت دارم.سید ابراهیم رییسی رییس جمهوری اسامی 

ایران
بســم الله الرحمن الرحیم ســردار سرلشــکر پاســدار جناب آقای 
عبدالرحیم موســوی فرمانده محترم ارتش جمهوری اسامی ایران 
سام علیکم اعطای نشان ارزشمند فتح از سوی مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی( به جنابعالی که بیانگر لیاقت و شایســتگی آن برادر 
ارجمند در فرماندهی ارتش جمهوری اســامی ایران و ارتقای توان 
دفاعی و رزمی و قدرت بازدارندگی آن در دفاع از اســتقال و امنیت 
کشور می باشــد، صمیمانه تبریک و تهنیت می گویم.بی تردید این 
نشان، نمادی آشــکار از رضایت و خرســندی معظم له از مدیریت 

جهادی جنابعالی اســت که توانسته اســت با حضور فرزندان رشید 
ملــت بزرگ ایران در نهاد مردمی ارتش، در همه زمینه های نظامی، 
عملیاتی، پدافندی و دفاع و پاسداری از مرزهای کشور، بیش از پیش 

بدرخشد و همچون خاری در چشم دشمنان باشد.
با آرزوی سعادت و سامت، از درگاه خداوند متعال توفیقات روزافزون 
جنابعالــی و همه رزمندگان پرتوان ارتش جمهوری اســامی را در 

اجــرای مأموریت های خطیر محوله، تحت رهبری فرماندهی معظم 
کل قوا مســالت دارم.سید ابراهیم رییسی رییس جمهوری اسامی 

ایران

دیوان محاسبات کشور گزارش کوتاهی در خصوص بدهی تسهیلات بانکی شرکت مادر تخصصی تولید نیروی 
برق حرارتی منتشــر کرد.به گزارش ایسنا، دیوان محاسبات کشــور اعلام کرد: بررسی های این نهاد نظارتی 
نشان می دهد ۶۸ درصد از بدهی تسهیلات بانکی شرکت مادر تخصصی تولید نیروی برق حرارتی مربوط به 
نیروگاه هایی است که در سنوات گذشته از طریق سازمان خصوصی سازی به صورت مزایده واگذار گردیده اند.

همچنین ۳۲ درصد دیگر آن مربوط به نیروگاه ها و پروژه های متعلق به خود شرکت بوده که تاکنون اقدامی 
جهت تامین منابع مالی به منظور تسویه بدهی های مذکور انجام نگرفته است.

رئیس مجلس شورای اسامی با تبریک فرارسیدن ماه مبارک رمضان در پیامی به همتایان خود در کشورهای اسامی تاکید کرد که مسلمانان جهان می توانند 
با وحدت و یکپارچگی در ماه پرفضیلت رمضان گام مهمی در راه آزادی قدس شریف بردارند.به گزارش ایسنا، متن پیام تبریک محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس 
شورای اسامی، به همتایان خود در کشورهای اسامی به مناسبت حلول ماه مبارک رمضان، به شرح زیر است:»بسم الله الرحمن الرحیم سام علیکم،خرسندم 
صمیمانه ترین تبریکات و تهنیت های خویش را به مناسبت فرارسیدن ماه مبارک رمضان، ماه نزول قرآن و تقرّب به پیشگاه خداوند رحمان، به جناب عالی و 
نمایندگان محترم مجلس ابراز نمایم.ماه مبارک رمضان فرصت معنوی ارزشمندی برای بهره مندی از سرچشمهٔ لایزال فیوضات الهی و افزایش همدلی و برادری 

میان امت اسامی به شمار می رود.معتقدم در این ماه پرفضیلت، مسلمانان جهان با تقویت وحدت و یکپارچگی می توانند در راه دست یابی به آرمان های والای امت اسامی به ویژه آزادی قدس شریف و حاکمیت 
مردم مظلوم فلسطین بر همه سرزمین های اشغالی گامی مهم بردارند.بی تردید در این مسیر، رایزنی های پارلمانی نقش بسزایی در راستای توقف جنایات صهیونیست ها در غزه، کمک به تحقق راهبرد صلح آمیز 

جهان اسام و همچنین ثبات و امنیت پایدار کشورهای اسامی خواهد داشت.امید است در پرتو برکات این ماه عظیم الشأن، بیش از پیش شاهد همبستگی، وحدت و اخوّت میان امت واحدهٔ اسامی باشیم.
با اغتنام از فرصت، برای جنابعالی، دولت و مردم کشورتان، سعادت، موفقیت و بهروزی از درگاه خداوند متعال مسئلت می نمایم.محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسامی جمهوری اسامی ایران«

گزارش دیوان محاسبات درباره بدهی تسهیلات بانکی 
شرکت مادرتخصصی تولید نیروی برق حرارتی

قالیباف: مسلمانان جهان در ماه رمضان با وحدت گام مهمی در راه آزادی قدس 
بردارند
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گزیده خبر

رییس صندوق نوآوری:

فروش دانش بنیان ها به 51۷ 
هزار میلیارد تومان رسید

رییــس صندوق نوآوری و شــکوفایی با بیان اینکه امروز تعداد شــرکت های 
دانش بنیان کشــور به ۱۰ هزار شــرکت رسیده اســت، گفت: مجموع فروش 
دانش بنیان ها به ۵۱۷ هزار میلیارد تومان رســیده است.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از صندوق نوآوری و شــکوفایی، دکتــر محمدصادق خیاطیان در 
هشــتمین جشــنواره ملی »نوآوری برتر ایرانی« و معرفی برترین نوآوری های 
ایرانی در ســال ۱۴۰۲ که عصر دوشنبه ۲۱ اســفند ماه در دانشگاه صنعتی 
شریف برگزار شد، گفت: موضوع نوآوری یکی از محوری ترین موضوعات مورد 
نظر کشــورها در حوزه رقابت است و کشورهایی که نوآورتر هستند، قاعدتاً در 
رقابت پذیری نیز جلوتر هستند. کشورهای اطراف ایران که تا چند سال قبل با 
اقتصاد تک محصولی نفتی، اقتصاد خود را اداره می کردند، امروز به نوآوری روی 
آورده اند و این موضوع، نشــان دهنده ظرفیت عظیم حوزه نوآوری برای توسعه 
اقتصادی است.رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی، حوزه نوآوری، عرصه خوبی 
برای حضور پژوهشــگران و صاحبان ایده فراهم کرده است، گفت: شاید قبل از 
پیروزی انقاب اســامی، موضوع کارخانه داری و صنعت مونتاژ در کشور رونق 
زیادی داشــت و شاید در آن زمان، این حرکت رویکرد خوبی محسوب می شد، 
اما صنعت مونتاژ چندان به دانشــگاه، افراد دانشمند و صاحب ایده نیاز ندارد؛ 
اما جایی که بحث صنعت، طراحی و دانش فنی مطرح می شــود، پژوهشگران 
و افــراد صاحب ایده می توانند جلوه گری کنند و توانمندی های خود را نشــان 
دهند. یکی از ارکان مهم اقتصاد دانش بنیان در همه دنیا، نیروی انسانی است و 
این رکن به وفور در کشور ما وجود دارد.نقش مهم دولت در توسعه زیست بوم 
نوآوری در کشور وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به نقش دولت در 
توسعه زیست بوم نوآوری در کشور، تصریح کرد: نکته ای که در توسعه نوآوری 
و فناوری باید به آن دقت کرد و نقش دولت ها در این بخش بسیار پررنگ است، 
این است که دولت موظف است اقلیم نوآوری مناسبی را فراهم کند تا نوآوری 
بتواند در این اقلیم به خوبی پرورش پیدا کند. در حوزه نوآوری شاهد وضعیت 
نســبتاً خوبی در کشور هستیم و به واسطه تصویب قانون دانش بنیان در سال 
۱۳۸۲ اتفاقات خوبی در این حوزه در کشور رقم خورد. تصویب این قانون کمک 
کرد که شرکت های دانش بنیان در کشور شکل بگیرند و شاهد توسعه فناوری 
در کشــور باشیم. این اتفاق در سال ۱۴۰۱ به بلوغ بسیار خوبی رسید و شاهد 
قانون پیشرفته تر و مترقی تری به نام قانون »جهش تولید دانش بنیان« بودیم.

عضو هیأت علمی دانشــگاه شهید بهشتی خاطرنشان کرد: کمتر قانونی را در 
کشور شاهد هســتیم که طی یک دهه اجرا، ارزیابی، آسیب شناسی و تحلیل، 
مشکات آن احصا شود و بار دیگر مورد بازنگری قرار گیرد و به قانون جامع تری 
تبدیل شود. در قانون جهش تولید دانش بنیان تاکید بیشتر بر حمایت از طرف 
تقاضای فناوری و حمایت از ســرمایه گذاری در حوزه فناوری است و ماده ۱۱ 
ایــن قانون بر معافیــت مالیاتی تاکید دارد. این قانون اتفاق بســیار خوبی در 
حوزه دانش بنیان کشور است و تجربه نشان داده هر زمان مشوق های دولت را 
داشته ایم، بخش خصوصی ورود خوبی به آن حوزه داشته اند.به گفته خیاطیان، 
نقش دولت، زمینه ســازی برای ســرمایه گذاری در حوزه نوآوری و فناوری و 
تشــویق سرمایه گذاران برای حضور در این بخش است. یک دهه تاش کردیم 
دانش بنیان به لحاظ کمی توســعه پیدا کنند و اکنون به یک جامع محوری در 
حوزه دانش بنیان دســت پیدا کرده ایــم. در این مدت تمام تاش  مان معطوف 
به این بوده اســت که از عرضه فناوری و شــکل گیری شرکت های دانش بنیان 
حمایت کنیم و به نظر می رسد سیاســت موفقی را در پیش گرفته ایم.فروش 
دانش بنیان ها به ۵۱۷ هزار میلیارد تومان رسیده است رئیس صندوق نوآوری 
و شکوفایی با بیان اینکه امروز تعداد شرکت های دانش بنیان کشور به ۱۰ هزار 
شــرکت رســیده که در مجموع ۵۱۷ هزار میلیارد تومان فروش دارند و سهم 
آن هــا از تولید ناخالص داخلی به ۲/۷۶ درصد رســیده اســت، تاکید کرد: در 
دوره جدید به دنبال این هستیم که اقتصاد دانش بنیان در کشور شکل بگیرد. 
جهت گیری و هدف گذاری حوزه نوآوری طبق فرمایشات مقام معظم رهبری و 
رویکرد دولت، رساندن سهم اقتصاد دانش بنیان از GDP به ۷ درصد تا پایان 
برنامه هفتم توسعه است. این ســهم درحال حاضر ۲.۸ درصد است، لذا برای 
رسیدن به هدف تعیین شده، نقش شــرکت های بزرگ بسیار تأثیرگذار است.

وی، راه میانبر برای رســیدن به اهداف تعیین شده را حضور شرکت های بزرگ 
در عرصه نوآوری عنوان کرد و گفت: حضور شرکت های بزرگ به توسعه اقتصاد 
دانش بنیان و توسعه فناوری و نوآوری در کشور کمک می کند. مشوق های لازم 
در قانون دیده شده و ســال آینده سال رونق صنعت سرمایه گذاری خطرپذیر 
)VC( است.خیاطیان افزود: طی سال های اخیر شاهد حضور شرکت های بزرگ 
و فعالیت های جدی آنها در حوزه نوآوری بوده ایم. چند رویکرد را می توانیم در 
این حوزه داشــته باشیم؛ یکی اینکه شرکت های دانش بنیان در زنجیره تأمین 
صنایع و شــرکت های بزرگ قرار گیرند. شرکت های بزرگ زیادی هستند که 
نیازهــای فناورانه خود را از طریــق دانش بنیان ها تأمین می کنند. در صندوق 
نوآوری و شــکوفایی از ایــن رویکرد با ابزاری مانند لیزینــگ برای خریداران 
فناوری حمایت می کنیم.ضرورت نقش آفرینی شرکت های دانش بنیان در بخش 
تحقیق و توسعه شــرکت های بزرگ رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی تأکید 
کرد: شرکت های بزرگ همچنین می توانند نیازهای تحقیقاتی خود را از طریق 
شرکت های دانش بنیان تأمین کنند. شرکت های دانش بنیان می توانند در بخش 
تحقیق و توسعه )R&D( شرکت های بزرگ نقش آفرینی کنند. سرمایه گذاری 
شرکت های بزرگ در حوزه دانش بنیان و استفاده از ظرفیت دانش بنیان ها در 
زنجیره ارزش صنایع، رویکرد بسیار مهمی است که باید تقویت شود. یکی دیگر 
از رویکردها این اســت که شاهد متنوع ســازی در همه بخش ها باشیم و تنوع 

زیادی به سبد محصولات خود بیافزاییم.

ویرایش خودروهای ثبت نامی جانبازان از امروز آغاز شد
مدیر سامانه یکپارچه خودروها اعام کرد

آغاز ثبت نام ۹ مدل خودروی وارداتی

آغاز جلسات دستمزد بدون اجماع بر سر رقم سبد معیشت کارگران

در پی تصمیم اخذ شــده مبنی بر ایجاد امــکان ویرایش ثبت نام های 
قبلی جانبازان و همچنین ثبت نام  متقاضیان جدید خودروهای وارداتی، 
متقاضیان از امروز )سه شــنبه ۲۲ اسفند ماه(، طی سه روز )به تفکیک 
درصد جانبازی مشمولان( فرصت دارند تا ثبت نام/ ویرایش خود را انجام 
دهند.به گزارش ایســنا، امکان ویرایش ثبت نام خودروهای جانبازان در 
شــرایطی فراهم شــده است که به گونه ای مرحله ســوم ثبت نام برای 
متقاضیانی که طی دو مرحله قبلی، موفق به ثبت نام نشــده  بودند، به 
حساب می آید.بر این اســاس از امروز )سه شنبه ۲۲ اسفندماه(، امکان 
ثبت نام یک خودروی وارداتی برای جانبازان فراهم شــده است.در این 
امکان ایجاد شــده، عاوه بر اینکه جانبازان ثبت نام کرده در نوبت های 
قبلی )٩ تا ۱۳ بهمن ماه و ششــم تا ۱۲ اســفند ماه(، امکان ویرایش 
خودروی ثبت درخواست کرده  خود را خواهند داشت، جانبازان جامانده 
از ثبت نــام نیز می توانند برای ثبت نام جدیــد اقدام کنند.در این دور از 
ثبت نام جدید/ویرایش همچون مراحل قبلی،  ثبت نام در ســه ســطح 

و به تفکیک میزان درصد جانبازان واجدان شــرایط انجام می شود که 
طبق برنامه ریزی صورت گرفته، از امروز  جانبازان ویژه ۷۰ درصد، فردا 
)چهارشنبه( ســایر جانبازان ۷۰ درصد و در نهایت روز پنجشنبه )۲۴ 
اسفند( هم جانبازان ۵۰ تا ۶٩ درصد، می توانند ثبت نام جدید یا ویرایش 
Janbazan.saleauto. ثبت نام های قبلی خود را از طریق سایت

ir انجــام دهند.تاکید می شــود که ثبت نام اولیــه و انتخاب خودرو در 
ســامانه به منزله واردات قطعی نبــوده و مراحل بعدی از طریق مراجع 
ذیصاح اطاع رســانی می شود.همچنین قابل توجه است در صورتی که 
جانبــازی بعــد از تاریخ دوم دی ماه ۱۳٩۱  )لازم الاجرا شــدن قانون 
جامع خدمات رســانی ایثارگران( به هر نحوی از تسهیات موضوع ماده 
۴۵ )خودرو داخلی یا خارجی( بهره مند شــده باشــد، مشمول دریافت 
خودروی وارداتی نخواهد بود؛   چنانچه در طی فرآیند ثبت نام و انتخاب 
خودرو مشخص شود که جانباز مشمول، از تسهیات ماده ۴۵ استفاده 

کرده، از لیست معرفی شده حذف خواهد شد.

مدیر سامانه یکپارچه خودروها از آغاز مرحله  جدید ثبت نام خودروهای 
وارداتی از ۲۲ تا ۲۴ اســفند ماه با عرضه  ٩ مدل خودروی وارداتی خبر 
داده و تاکیــد کرد در این مرحلــه عرضه صرفاً برای متقاضیان مرحله 
اول که در اســفند ماه سال گذشته ثبت نام کرده بودند، صورت خواهد 
پذیرفت و متقاضیان امکان انتخاب یک اولویت خواهند داشت.مهدی 
تقدسی در گفت وگو با ایسنا، از آغاز مرحله  جدیدی از عرضه  خودروهای 
وارداتی توســط شش شرکت خودرویی خبر داد و گفت: از صبح امروز 
)سه شنبه( سامانه یکپارچه به مدت سه روز، تا ساعت ۲۳ و ۵٩ دقیقه 
روز پنجشــنبه )۲۴ اســفند ماه( با عرضه ٩ مدل خودروی وارد شد، 
بازگشایی شده است.امکان فراهم شده برای خودروهای وارداتی در این 
مرحله، صرفاً برای متقاضیان مرحله  اول اســت که در اسفند ماه سال 
گذشــته با بلوکه کردن وجه ۵۰۰ میلیون تومانی در حســاب وکالتی 
خود، ثبت نام و نوبت دهی شــده بودند.از ۱۱ محصول عرضه شــده در 
ایــن مرحله، هفت محصول دارای قیمت قطعــی در مبادی ورودی و 
دو محصول دارای قیمت علی الحســاب در مبادی ورودی هستند.آغاز 

ثبت نــام ٩ مدل خودروی وارداتی/ متقاضیان مرحله اول ۳ روز فرصت 
دارندآغاز ثبت نام ٩ مدل خــودروی وارداتی/ متقاضیان مرحله اول ۳ 
روز فرصت دارندگفتنی است که برای این خودروها، تمامی فرآیندهای 
اخذ مجوزهای لازم )اســتاندارد، محیط زیست و...( توسط شرکت های 
واردکننده انجام شــده و خودروها وارد کشــور شده اند و بدین ترتیب 
خودرویــی که هنوز وارد نشــده یا تاییدی هــای لازم را ندارد، در این 
فروش ها حضور ندارند.همچنین شــایان ذکر است که قیمت  خودروها 
)قطعی و علی الحســاب(، در مبادی ورودی بوده و هزینه ها و عوارض 
قانونــی معمولِ پــس از ترخیص،  در هنگام صــدور فاکتور نهایی به 
قیمت  قطعی که مصوب خواهد شــد، اضافه خواهد شد.تاکید می شود 
که هیچگونه ثبت نام جدیدی در این مرحله انجام نمی شــود و انتخاب 
خودرو در ســامانه صرفاً مختص ثبت نام کنندگان مرحله اول اســت و 
متقاضیان  به مدت ســه روز تا پایان روز پنجشنبه هفته جاری امکان 
انتخاب یک خودرو از بین ۱۱ محصول عرضه شــده را از طریق سایت 

سامانه به نشانی سامانه saleauto.ir  دارند

مذاکرات دستمزد ۱۴۰۳ در حالی آغاز شده که تعیین رقم سبد معیشت کارگران در 
هاله ای از ابهام قرار دارد.گروه کارگری و کارفرمایی همچنان روی رقم سبد معیشت 
اختاف نظر دارند و فاصله ۵ میلیون تومانی بین رقم ســبد معیشــتی که هر گروه 
اســتخراج کرده  وجود دارد.به گزارش ایســنا، روز گذشته جلسه شورای عالی کار با 
رویکرد بررسی دستمزد ۱۴۰۳ برگزار شد ولی به گفته مقامات کارگری هیچ توافقی 
روی رقم ســبد معیشت خانوار کارگری حاصل نشد.گروه کارگری معتقد است سبد 
معیشــت کارگران که مبنای تعیین افزایش مزد در مذاکرات دســتمزد است باید بر 
مبنای نرخ گذاری عادلانه تعیین شــود.در همین راستا علیرضا میرغفاری - نماینده 
کارگران در شــورای عالی کار در گفت وگو با ایســنا، از عدم توافق روی رقم ســبد 
معیشــت کارگران در نشست دیروز کمیته مزد خبر داد و گفت: یکی از مبناها برای 
محاسبه هزینه های سبد معیشت کارگران بعد خانوار است که مرکز آمار ایران اعام 
می کند و دیگری ســبد غذایی و هزینه  اقام خوراکی که در فاصله دی ماه تا بهمن 
ماه ماک محاسبه قرار می گیرد.وی افزود: مبنای محاسبه بعد خانوار ما آمار شمارش 
نفوس و مسکن است که مرکز آمار اعام می کند و ۳.۳ نفر است و معتقدیم نسبت به 
سبد غذایی که توسط انستیتو تغذیه ارائه شده ایراداتی وارد است. انستیتو تغذیه به 
نمایندگی از وزارت بهداشت دو سبد ارائه کرده است؛ یکی سبد مقرون به صرفه و یکی 
سبد مطلوب که گروه کارفرمایی سبد مقرون به صرفه را پیشنهاد می دهند که مورد 

قبول گروه کارگری نیست و محاسبات خود را بر مبنای این سبد استخراج کرده اند.
نماینده کارگران در شــورای عالی کار ادامه داد: طبق گزارش مرکز آمار ایران، تورم 
بهمن ماه ۴۲.۳ درصد اعام شده است که گروه کارفرمایی و کارگری در خصوص بعد 
خانوار ۳.۳ نفر و تورم ۴۲.۳ درصدی بهمن ماه توافق دارند ولی روی ســبد معیشت 
توافقی صورت نگرفته است.میرغفاری درباره جزئیات نشست دیروز شورای عالی کار 
نیز گفت: در جلســه شــورا عددی که در خصوص رقم سبد معیشت خانوار از جانب 
گروه کارگری اعام شد، ۲۱ میلیون تومان بود که منطبق با آمار مرکز آمار و انستیتو 
تغذیه و بدون در نظر گرفتن تورم انتظاری در ســال آینده اســت و عددی که گروه 
کارفرمایی به آن رسیده  بود، ۱۵ میلیون تومان است و یک اختاف ۵ میلیون تومانی 
بین سبد ما و آنها وجود دارد که دلیل آن انتخاب سبد غذایی مقرون به صرفه توسط 
کارفرمایان، عدم توجه به تمام اقام سبد خانوار، محدود کردن اقام سبد غذایی و کم 
کردن میزان کالری ها بوده است.وی با تاکید بر اینکه خواسته نمایندگان کارگری این 
است که رقم ۲۱ میلیون تومانی سبد معیشت مدنظر قرار بگیرد، افزود:این سبد ۲۱ 
میلیون تومانی بدون درنظر گرفتن تورم انتظاری است و پیش بینی تورم بالا در سال 
آینده دور از انتظار نیست.به گزارش ایسنا، جلسات کمیته مزد برای تعیین رقم سبد 
معیشــت خانوار کارگری همچنان ادامه دارد و روز چهارشبنه ۲۳ بهمن ماه نشست 

بعدی شورای عالی کار با حضور شرکای اجتماعی برگزار می شود.

دبیر انجمن صنعت بسته بندی گوشت اعام کرد

نگرانی از بابت تامین گوشت نداریم

مشــاهدات میدانی حاکی از آن اســت که قیمت گوشت گوسفندی و گوســاله نسبت به هفته های قبل 
تغییر چندانی نداشته و به گفته دبیر انجمن صنعت بسته بندی از بابت تامین گوشت نگرانی وجود ندارد.

به گزارش ایسنا، بر اساس مشاهدات میدانی از مغازه های سطح شهر تهران قیمت هر کیلو شقه گوسفندی 
۵۰۰ تا ۵۵۰ هزار تومان و ران، سردســت، ماهیچه و گردن  ۵۵۰ تا ۷۰۰  هزار تومان و گوساله نیز ۵۰۰ 
تا ۶۰۰ هزار تومان است. گفتنی است قیمت های ذکر شده حدودی بوده و ممکن است در برخی مناطق 
، بسته بندی های خاص یا پاک شده قیمت آن بیشتر یا کمتر باشد.در میادین میوه و تره بار نیز بر اساس 
نرخنامه این سازمان قیمت هر کیلو گوشت گوسفندی و گوساله در بازه قیمتی ۲۰۰ تا ۳۵۰ هزار تومان 
است.مسعود رسولی - دبیر انجمن صنعت بسته بندی گوشت و مواد پروتئینی کشور - در گفت وگو با ایسنا، 
با بیان اینکه حدودا روزی ۲۵۰ تن گوشت وارد کشور می شود، گفت:  این گوشت ها وارد شبکه توزیع شده 
و از نظر بهداشــتی، اقتصادی، قیمت و... تحت نظارت و کنترل اســت.وی با اشاره به اینکه هیچ نگرانی از 
بابت تامین گوشــت در کشور وجود ندارد، گفت: گوشت در کلیه فروشگاه های زنجیره ای و غرف میادین 
میوه و تره بار وجود دارد.دبیر انجمن صنعت بسته بندی گوشت و مواد پروتئینی کشور اضافه کرد: قیمت 
هر کیلو گوشت  مخلوط گوسفندی وارداتی بسته بندی ۳۱۶ هزار تومان، ران و سردست گوسفندی ۳۷۵ 
هزار تومان، گردن ۲۸۰ هزار تومان، هر کیلو ران و سردســت گوساله ۲٩٩ هزار تومان و مخلوط گوساله 
۲۴۵ هزار تومان است. این قیمت ها مصوب بوده و همه شرکت های بسته بندی موظف به رعایت آن هستند.

رئیس کل اســبق بانک مرکزی با اشــاره به اینکه برخی تحولات بازار ارز خارج از اختیار بانک مرکزی اســت، گفت: در بازار ارز، 
سیاستگذار ارزی تنها بازیگر اصلی آن نیست و جریانات بیرونی متعددی می تواند بر نرخ ارز موثر باشند.محمود بهمنی، رئیس کل 
اسبق بانک مرکزی پیرامون اقدام اخیر سیاستگذار پولی در راستای انتشار اوراق گواهی سپرده خاص با نرخ ۳۰ درصد در شبکه بانکی 
کشور، با اشاره به اینکه نرخ حقیقی سود سپرده بانکی در حال حاضر منفی است، به ایسنا گفت: گواهی سپرده این امکان را فراهم 
می آورد که نقدینگی در مقاطعی که اقتصاد با شوک بیرونی یا تنش هایی که انتظارات تورمی را تشدید می کند، جذب شبکه بانکی 
شود و مانع از بروز التهاب در بازارهای مالی و دارایی شود.رئیس کل اسبق بانک مرکزی گفت: ایجاد بستر جذب نقدینگی، منجر به 
جلوگیری از ایجاد مازاد تقاضا در بازارهایی همچون سکه و طا خواهد شد و همین امر می تواند باعث آرامش در بازارهای مختلف 
شود. بهمنی ادامه داد: همچنین در صورت همراهی سایر ارکان سیاستگذاری اقتصادی با بانک مرکزی، بستر تامین مالی پروژه های 
مختلف با استفاده از این ابزار فراهم می شود که همین امر می تواند تولید را در میان مدت افزایش دهد.لزوم ایفای نقش فعال بانک 
مرکزی در بازار پول وی با اشاره به لزوم ایفای نقش فعال بانک مرکزی در بازار پول، افزود: در مقطعی که به دلیل تنش های سیاسی 
منطقه، سطح انتظارات تورمی جامعه افزایش یافت، بانک مرکزی تاش کرد تا نقشی فعال را ایفا کند و نسبت به تغییرات انتظارات 
تورمی جامعه بی تفاوت نباشد. رئیس کل اسبق بانک مرکزی افزود: در همین راستا، سیاستگذار پولی اقدام به انتشار گواهی سپرده 
خاص با نرخ ســود ۳۰ درصد کرد و همین امر در کوتاه مدت از افزایش قیمت ارز به دلیل مازاد تقاضای کاذب ایجاد شــده در این 
بازار، جلوگیری کرد.بهمنی بر لزوم هماهنگی سایر سیاستگذاران اقتصادی با بانک مرکزی تاکید کرد و گفت: یکی از الزامات موفقیت 
سیاســت های پولی در مهار تورم، همراهی ســایر سیاســتگذاران اقتصادی از جمله وزارت اقتصاد با بانک مرکزی است. بازار پول و 
سرمایه با یکدیگر ارتباط دارند و نباید با نگاه بخشی تصمیماتی را اتخاذ کرد. لزوم همکاری سیاستگذاران اقتصادی وی خاطرنشان 

کرد: بانک مرکزی مســئول بازار پول است و وزارت اقتصاد مسئول بازار سرمایه. این که هر یک جداگانه نسبت به حوزه مسئولیت 
خود تصمیماتی را اتخاذ کنند، یا اینکه وزارت اقتصاد به بهانه رشد شاخص بورس، بدون توجه به سیاست های پولی، سیاست هایی را 
اعمال کند، صحیح نیست.رئیس کل اسبق بانک مرکزی گفت: اولویت با مهار تورم و رشد تولید است و باید ارکان تصمیم گیر نگاهی 
جامع به موضوعات داشــته باشند. در صورت موفقیت بانک مرکزی در مهار تورم، بازار سرمایه نیز رشد خواهد داشت، در حالی که 
در صورت عدم موفقیت بانک مرکزی، کل اقتصاد آسیب خواهد دید. بنابراین باید وزرای اقتصادی با نگاه جامع بانک مرکزی همراه 
باشند. بهمنی بر لزوم وجود اختیار کافی در استفاده از ابزارهای سیاست  پولی توسط بانک مرکزی اشاره کرد و گفت: همیشه این 
موضوع بیان می شود که وظیفه بانک مرکزی کنترل تورم است، در حالی که بانک مرکزی مسئول کنترل بخشی از تورم است و سایر 
سازمان ها و وزارتخانه های مرتبط با سیاستگذاری اقتصادی نیز در کاهش یا افزایش تورم نقش دارند.به گفته وی، نمی توان انتظار 
داشت تمام نارسایی های موجود در اقتصاد که نتیجه آن در تورم مشاهده می شود را بانک مرکزی مرتفع کند. به عقیده بنده، باید 
تمام ارکان سیاستگذاری اقتصادی تصمیماتی را اتخاذ کنند که همسو بایکدیگر باشد و اینطور نباشد که یکی از وزارتخانه ها به دلیل 
نگاه بخشــی، تاش های سایر ارکان سیاستگذاری اقتصادی را خنثی کند. وی  درباره اینکه تحولات بازار ارز، نتیجه مجموعه ای از 
سیاست های در اختیار بانک مرکزی و خارج از اختیار سیاستگذار ارزی است، گفت: تحولات بازار ارز را نمی توان محدود به اقدامات 
بانک مرکزی دانســت و مجموعه ای از متغیرهای قابل کنترل سیاستگذار ارزی و برون زای خارج از اختیار بانک مرکزی، بر بازار ارز 
موثر است. رئیس کل اسبق بانک مرکزی ادامه داد: به عنوان مثال، چندی پیش پس از بروز التهاباتی که در سطح منطقه ایجاد شد، 
به طور طبیعی نرخ ارز نیز با نوساناتی همراه شد که خارج از اختیار بانک مرکزی بود. در بازار ارز سیاستگذار ارزی تنها بازیگر اصلی 

آن نیست و جریانات بیرونی متعددی می تواند بر نرخ ارز موثر باشند.

ایسنا/خوزستان معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای خوزستان از صدور بیش از ۷۵ هزار برگه معاینه فنی ناوگان 
سنگین و نیمه سنگین در استان خبر داد.فواد غزیعلی در گفت و گو با ایسنا با اشاره به صدور ۷۵ هزار و ٩۵۰ برگه معاینه فنی ناوگان 
سنگین و نیمه سنگین در استان اظهار کرد: ۶۷ هزار و ۲۳۸ ناوگان سنگین و نیمه سنگین با مراجعه به مراکز معاینه فنی در مرحله 
اول قبول شدند که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۵ درصد افزایش داشته است.وی افزود: همچنین ۸۷۱۲ دستگاه ناوگان سنگین 
و نیمه سنگین پس از اصاح عیب قبول شدند که در مقایسه با سال قبل ۳ درصد کاهش را نشان می دهد.معاون حمل و نقل اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای خوزستان با اشاره به قبول نشدن ۱۰ هزار و ۷۲۱ دستگاه ناوگان نیز در مراکز معاینه فنی خودروهای 
سنگین و نیمه سنگین، بیان کرد: در مراکز معاینه فنی ناوگان سنگین و نیمه سنگین، کیفیت آج لاستیک ها، شیشه ها، آینه ها، کمربند 
ایمنی، چراغ ها، کپســول آتش نشــانی، موارد ایمنی داخل خودرو و آزمون های مکانیزه شامل تست ترمز، لغزش جانبی چرخ ها، تست 

آلایندگی و تست نور مورد بررسی قرار می گیرد.

هفتمین جلسه حراج سکه طا در روز چهارشنبه )۲۳ اسفند ماه ۱۴۰۲( با عرضه تمام سکه، نیم سکه و ربع سکه 
market. برگزار خواهد شــد.به گزارش ایسنا، این حراج از طریق سامانه معامات این مرکز به آدرس اینترنتی

ice.ir برگزار می شــود و دارایی موضوع هفتمین حراج، تمام سکه، نیم سکه و ربع سکه بهار آزادی ضرب سال 
۱۳۸۶ بانک مرکزی و بدون بسته بندی است. حداکثر حجم سفارش و خرید برای هر متقاضی مجموعا پنج قطعه 
سکه است. به نحوی که می توان پنج قطعه ربع سکه یا پنج قطعه نیم سکه یا پنج قطعه تمام سکه و یا ترکیبی 
از هر سه شامل تمام سکه، نیم سکه و ربع سکه باشد که جمع هر سه باهم نباید بیش از پنج قطعه باشد.گفتنی 
است؛ شروع جلسه حراج راس ساعت ۱۲ است و بازه ثبت سفارش نیز از ساعت ۱۲ الی ۱۵ خواهد بود. بازه نظارت 
و تخصیص نیز از ساعت ۱۵ تا ۱۶ همان روز است و ساعت ۱۶ نیز نتایج حراج اعام می شود.همچنین متقاضیان 
شرکت در حراج های سکه طای سامانه معامات مرکز مبادله ایران، می توانند طی هفت روز هفته و ۲۴ ساعت 

شبانه روز اقدام به ثبت نام و احراز هویت کنند.

صدور ۷5 هزار برگه معاینه فنی ناوگان سنگین و نیمه سنگین در 
خوزستان

برای اولین بار در مرکز مبادله انجام می شود
عرضه تمام سکه، نیم سکه و ربع سکه در حراج امروز

بهمنی در گفت وگو با ایسنا:

برخی تحولات بازار ارز خارج از اختیار بانک مرکزی است
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به عنوان آخرین جلسه ۱۴۰۲؛

جلسه امروز شورای عالی فضای 
مجازی لغو شد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

هوش مصنوعی فرازمینی هزاره سوم!!

ازهر دری خبری !!

معرفی فیات 600e آبارث، شاسی بلند داغ برقی با 240 اسب بخار!

فیات اولین تصویر رســمی از نسخهٔ اسپرت کراس اوور الکتریکی ۶۰۰e آبارث را منتشر کرده است. این خودرو ۲۴۰ اسب بخار قدرت دارد.پس از افشای 
تصویری از ۶۰۰e آبارث در شبکه های اجتماعی، فیات یک تصویر رسمی از این خودرو منتشر و برخی جزئیات آن را اعلام کرده است. این خودرو با ۲۴۰ 
اســب بخار قدرت، قوی ترین محصول تاریخ آبارث محســوب می شود. این عدد افزایشی ۸۵ اسب بخاری را نسبت به مدل کوچک تر آبارث ۵۰۰e با ۱۵۵ 
اسب بخار قدرت نشان می دهد. فیات برای معرفی این کراس اوور اسپرت نسخهٔ ویژه ای بنام اسکورپیونسیما )Scorpionissima( در نظر گرفته است 

که به افتخار هفتاد و پنجمین سالگرد آبارث، فقط ۱۹۴۹ دستگاه از آن ساخته می شود

حذف عجیب جوکوویچ به دست تنیسور رده ۱۲۳ جهان

پیشنهاد

چهره روز

کاج ها وارونه اند

 پل نیومن
پل نیومن در دهــه ۶۰ زندگی خود تلاش 
کــرد خاطرات خــود را گــردآوری کند تا 
نشان دهد زندگی شخصی او برخلاف آنچه 
همیشه در فیلم ها نشــان می دهد همیشه 
شاد و ایدئال نیست. او این کار را با همکاری 
دوست خود اســتوارت استرن آغاز کرد. اما 
این کار زمان زیادی کشید و آنها در ۱۹۹۱ 
دست از این کار کشــیدند. در سال ۲۰۲۰ 
این دست نوشته ها در انبار خانوادگی نیومن 
پیدا شــده و پس از ویراســتاری به صورت 
یــک کتاب چاپ شــدند. این کتــاب او را 
هنرپیشه ای نشان می دهد که از عدم اعتماد 
به نفس رنج می بــرد و خاطرات پدر الکلی، 
مادر ســلطه جو، نخســتین ازدواج )که پس از دیدن جوآن وودوارد به طلاق کشید( و نیز 
کوتاهی خود در نقش یک پدر، و افراط در نوشیدن الکل ذهن او را رها نمی کنند. پل نیومن 
همواره خود را به خاطر زندگی خود ســرزنش می کرده اســت. اما با افزایش سن، احساس 
بهتری نســبت به خودش پیدا کرد.پل نیومن همواره احساس می کرده که تنها موفقیت او 
صرفا به خاطر شانسِ خوش قیافه بودنش بوده است.در این کتاب آمده که با اینکه پل نیومن 
با رابرت ردفورد رابطه کاری نزدیکی داشــته اما آنها خارج از کار، ارتباطی با هم نداشــتند 
و نیومن از وقت نشناســی ردفورد گله می کرده اســت.پل نیومن درباره گردآوری خاطرات 
خود گفته بود: »می خواهم مدرکی به جای بگذارم که تکلیف خیلی چیزها را روشــن می 
کند. به افســانه ای که درباره من اســت خاتمه می دهد و برخی اسطوره ها را از بین می برد. 
مدرکی که زمانی را که من در این سیاره زندگی می کردم با صحت و درستی نشان دهد«.

بشردوستی پل نیومن و یکی از دوستانش در سال ۱۹۸۲ سس سالادی را به نام نیومنز اون 
Newman's Own معرفی کردند که در نوع خود تازگی داشت و این نام تجاری بر دو 
اصل استوار بود:مواد برتر بدون افزودنی های غیرطبیعی واگذاری تمامی منافع به مؤسسه های 
خیریه این محصول با موفقیت آنی روبه رو شــد و در سال اول فروش خود یک میلیون دلار 
در اختیار مؤسسه های خیریه گذاشت، همچنین از آن به بعد بیش از ۱۲۵ میلیون دلار به 

هزاران مؤسسهٔ خیریه بخشیده است.

فرهنگ

متخصصان یک شــرکت دانش بنیان، مواد استخوان ساز 
نانویــی را کــه در دندان پزشــکی، ارتوپدی و پزشــکی 
بازساختی کاربردهای گسترده  دارد با استفاده از فناوری 
بومی تجاری سازی کرده اند.به گزارش خبرگزاری مهر به 
نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، محصولات دانش بنیان ترمیمی و بازساختی این 
روزها در بازار محصولات سلامت، جایگاهی ویژه یافته اند 
و پژوهش ها برای تولید محصولاتی مبتنی بر این حوزه، 
رشــدی قابل توجه یافته اســت. محققان و متخصصان 
داخلی نیز با ترکیب و هم افزا کردن فناوری های مختلف 
از جمله ســلول های بنیادی و نانو، توانسته اند راه را برای 
درمان مشکلات عارضه های ناشــی از نواقص مادرزادی 
و حوادث که منجر به آســیب های بافتی و اســتخوانی 
می شوند، هموار کنند.شــرکت دانش بنیان زیست تقلید 
توکل، موفق شده اســت مواد استخوان ساز را با تکیه به 
فناوری نانو و دســتاورهای خود در حوزه زیست فناوری 
تولید و تجاری ســازی کنند.شــیما تــوکل، مدیرعامل 
زیست تقلید توکل با اشــاره به تولید نخستین محصول 
استخوان ساز نانویی عنوان کرد: نمیمتیک نانوبن، اولین 
محصول استخوان ســاز دنیا اســت که هــر دو فاز آلی و 
معدنی آن نانومتری بوده و از نانوفیبرهای پپتیدی خودآرا و نانوهیدروکسی آپاتیت تشکیل شده است. نمیمتیک 
نانوبن نخســتین محصول استخوانساز دنیا به شــمار می رود که هر دو فاز آلی و معدنی آن نانومتری بوده و از 
نانوفیبرهای پپتیدی خودآرا و نانوهیدروکسی آپاتیت تشکیل شده است.این فعال فناور، مزایای استفاده از این 
محصول دانش بنیان را در جراحی ها و فرآیندهای ترمیمی برشمرد و گفت: استخوان سازی تسریع شده بدون 
ایجاد عفونت و التهاب با قیمت مناســب از مزایای استفاده می باشد که در بیمارانی که استفاده شده بود، بنابر 

نظر بیماران باعث از بین رفتن درد در مقابل گروه کنترل نیز شده بود.

ترمیم عارضه های استخوانی با 
استخوان سازهای نانویی

info@sobh-eqtesad.ir

www.sobh-eqtesad.ir

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

رمان کاج ها وارونه اند نخستین اثر سامان نورایی است. نویسنده 
ای که در عین تازه کار بودن، نشــان داد با ذهن خلاق و پویای 
خود میتواند برای مخاطب، دنیایی با تجربیاتی بدیع پدید آورد. 
دنیایی آمیخته با خیال و واقعیت، دنیایی فرای ذهنیت مخاطب 
از داستان ایرانی.داســتان کتاب کاج ها وارونه اندرهام به همراه 
یک گروه تحقیقاتی، به انگلســتان جنگ زده آمده تا درباب آثار 
ادبی کهن ایرانی تحقیق و تفحص کند. اما طولی نمی کشد که 
سرنوشت او را به سوی روســتایی کوچک رهنمون می کند، تا 
بار دیگر خاطرات دود زده و گذشــته ی دردآورش با او دســت 

به گریبان شوند.
داســتان در قرن پرتلاطم بیستم و در بحبوحه ی جنگ جهانی 
دوم اتفــاق می افتد. مردی که همراه بــا هیئت تحقیقی راهی 
انگلستان جنگ زده شده، به دنبال اثری در باب مینیاتور، راهی 
روستایی نیمه متروک می شود.در هم آمیختگی خیال و واقعیت و ناپایداری ادراکات رهام، فضایی سورئال، گره خورده 
در تیرگی دنیای واقعی را به مخاطب می نمایاند. سه خط سیر که در داستان به چشم میخورد، با فلاش بک هایی به جا، 
ذهن خواننده را درگیر کرده و او را بر آن میدارد برای دانستن آنچه رخ خواهد داد به صفحات بعد پناه ببرد. روایت پیش 
افتاده ی دادگاه سارا باتلر که در همان صفحات نخستین تصویری از زندانی شدن او را به تصویر میکشد، بهترین تکنیک 
برای قلاب انداختن در برکه ی ذهن خواننده بوده اســت.خط ســیر بعدی، ماجرای ورود رهام به خانه ی اقای ویلارد، 
پیرمرد هنرمندی است که درصدد است با در اختیار قرار دادن کتابخانه ی اجدادی اش راه را بر تحقیقات رهام هموار 
کند. این وجهه از داســتان گاه در پس زمینه ناقل شرایط بغرنج جنگ، اوضاع جنگ زده ی انگلستان و گوشه هایی از 
ایرانِ قحطی زده است.و بالاخره داستان رنج کودکی رهام و مرگ دلخراش مهرانگیز که توانسته با در هم آمیزی خیال 
و واقعیت فضایی دیگرگون، جدای از اتفاقات مرســوم ژانر جنایی ، کشش و جذبه ای سورئال به اثر ببخشد. و اما تار و 
پود کاراکتر رهام، با تمام پیرایه های شخصیتیِ مرد ایرانی، در هم آمیخته با غرور و تعصب، درصدد ورود به دنیایی نو، 
همچون ترمه ای که در ینگه دنیا چشم را دو چندان خیره میکند، با ظرافت شکل گرفته است. در بخش هایی رهام در 
مواجهه با رفتار ســبک سرانه ی آلبا، به وضوح برآشفته می شود و این دستاورد جامعه و فرهنگی است که رهام در آن 

رشد یافته است. این ظرافت های ساختاری است که به خواننده اطمینان خاطر میدهد؛

مرد شــماره یک تنیس جهان از راهیابی به دور چهارم مســابقات تنیس حرفه ای ایندین ولز بازماند.به گزارش ایسنا، در ادامه رقابت های تنیس ایندین ولز 
بامداد امروز )سه شنبه( نواک جوکوویچ به دیدار لوکا ناردی، نفر ۱۲۳ جهان از ایتالیا، رفت و در کمال شگفتی با حساب دو بر یک شکست خورد و از دور 
رقابت ها کنار رفت.جوکوویچ در ست های اول و سوم با حساب ۴ بر ۶ و ۳ بر ۶ مغلوب لوکا ناردی شد و تنها در ست دوم توانست ۶ بر ۳ حریف گمنامش 
را شکست دهد.پیش از این جوکوویچ تنها دو بار به تنیسورهایی باخته بود که در جمع صد تنیسور برتر جهان قرار نداشتند.  یری وسلی )دوبی ۲۰۲۲( 
و خوان مارتین دل پوترو )المپیک ریو( دو تنیسوری بودند که توانسته بودند نوله را شکست دهند.ناردی ۲۰ ساله که حالا می تواند عنوان شگفتی ساز این 

رقابت ها را یدک بکشد، باید در دور بعدی با تامی پل آمریکایی رقابت کند.

جلســه عصر امروز شورای عالی فضای مجازی به عنوان آخرین جلسه این شورا در 
ســال ۱۴۰۲ علیرغم اطلاع قبلی به اعضای شورا لغو شد.به گزارش خبرنگار مهر، 
آخرین جلسه شورای عالی فضای مجازی که قرار بود عصر امروز و مطابق با جلسات 
پیشین ماهیانه برگزار شود، لغو شد.پیش بینی می شود با توجه به تعطیلات پیش 
رو این جلســه به ســال ۱۴۰۳ موکول شود.بخشی از دستور کار این جلسه به ارائه 
گزارشــی درباره میزان پیشرفت شبکه ملی اطلاعات مربوط می شد که با توجه به 
لغو شدن و تعویق افتادن آن، به نظر می رسد مشخص کردن میزان درصد پیشرفت 
شبکه ملی اطلاعات و عملکرد وزارت ارتباطات در این زمینه به امسال نرسد.این در 
حالی است که چندی پیش امیر خوراکیان، معاون حقوقی و امور مجلس مرکز ملی 
فضــای مجازی در گفت وگو با خبرنگار مهر در خصوص آخرین ارزیابی این مرکز از 
میزان پیشرفت پروژه شبکه ملی اطلاعات گفته بود: ارزیابی میزان دقیق پیشرفت 
شبکه ملی اطلاعات صورت گرفته و در لحظات آخر جمع بندی این ارزیابی هستیم 
و آخرین ارزیابی از میزان پیشــرفت شــبکه ملی اطلاعات به زودی اعلام می شود.

همچنین محمدامین آقامیری، دبیر شورای عالی و رئیس مرکز ملی فضای مجازی 
نیز در هفته گذشــته اعلام کرد: ارزیابی شــبکه ملی اطلاعات به پایان رسیده و در 
جهت تحقق آن با مشــارکت دســتگاه های مختلف به جمع بندی نهایی رسیدیم.

رئیس مرکز ملی فضای مجازی گفت: نقاط قوت و ضعف و نیز اولویت های هر یک 
از دســتگاه ها مورد بررسی قرار گرفته است تا در سال آینده روی آن موارد متمرکز 
شوند.عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات آخرین بار چند ماه پیش در برنامه ای با ارائه 
گزارش از روند توسعه شبکه ملی اطلاعات و اقدامات انجام شده در این حوزه میزان 

پیشرفت این پروژه را ۶۳ درصد اعلام کرده بود.

در گفت وگو با مهر مطرح شد؛

مزایای دریافت داده های ماهواره 
خیام برای پایش اراضی کشور

مدیرکل دفتر تدوین ضوابط فنی و مقررات دولت الکترونیکی از ســازمان فناوری 
اطلاعات ایران گفت: با استفاده از داده های ماهواره از جمله ماهواره خیام می توانیم 
دائماً اراضی کشــور را تحت رصد قرار دهیم.مازیار مباشــری مدیرکل دفتر تدوین 
ضوابــط فنی و مقررات دولت الکترونیکی از ســازمان فنــاوری اطلاعات ایران در 
گفت وگو با خبرنگار مهر در خصــوص تصاویر و داده ماهواره خیام بر پایش اراضی 
کشور گفت: یکی از کاربردهای سامانه مدیریت زمین پایش و مدیریت اراضی کشور 
از اراضی ملی و کشــاورزی است که با استفاده از داده های ماهواره از جمله ماهواره 
خیــام می توانیم دائماً این مناطق را تحت رصــد قرار بدهیم و تخلفات احتمالی را 
در کلاس های مختلف شناســایی کنیم.وی افزود: در حــال حاضر برای رصد این 
اراضی، از تصاویر ماهواره ای رایگانی که در ســطح اینترنت دسترسی آن برای عموم 
کشــورها وجود دارد، اســتفاده می کنیم که با توجه به ویژگــی ماهواره خیام، این 
ماهواره می تواند به ما در رصد دقیق و بیشتر اراضی کمک کند.مباشری در خصوص 
تفاوت ماهواره خیام در تصویربرداری از اراضی و تصاویر رایگانی که در دسترس قرار 
دارد تصریح کرد: داده های ماهواره ای که به صورت رایگان در حال پخش اســت از 
لحاظ حساسیت تصویر برداری حدود ۱۰ متر است اما داده های ماهواره خیام تا یک 
متر دقت تصویر را بالا می برد، بنابراین وقتی وضوح تصاویر بهتر باشد، با استفاده از 
ابزارهای هوش مصنوعی این پردازش تصاویر قبل و بعد را در زمان های مختلف انجام 
می دهیم و کیفیت کار را بهتر و بالاتر می برد.وی در پایان گفت: همکاران در سازمان 
فضایی ایران قول های مســاعد داده اند و برای نقاطی برای یک بار تصاویری داده اند 
ولی یک بار دریافت این تصاویر نمی تواند مؤثر باشد.مدیرکل دفتر تدوین ضوابط فنی 
و مقررات دولت الکترونیکی گفت: بنابراین لازم اســت که این روند استمرار داشته 
باشد هنوز این مساله وقوع پیدا نکرده و انشاالله بتوانیم این تصاویر را برای آن نقاط 

به صورت مستمر در زمان های مورد توافق دریافت کنیم.
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